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„Educaţia este un ornament în vremuri de prosperitate 
şi un refugiu în vremuri de restrişte.“     (Aristotel)

Asociaţia Generală a Inginerilor din România anunţă deschiderea competiţiei Premiile AGIR pentru 
anul 2011. 

Devenită tradiţională, acţiunea doreşte să încurajeze şi să promoveze realizările inginerilor români, să 
contribuie la creşterea competitivităţii tehnico-ştiinţifi ce româneşti.

Vă adresăm rugămintea să ne sprijiniţi în mediatizarea competiţiei, transmiţând această informaţie şi 
altor persoane eventual interesate, colaboratori, societăţi, institute etc.

Premiile AGIR se acordă pentru lucrări inginereşti deosebite (concepute, proiectate şi aplicate) sau cărţi 
originale, de înalt nivel tehnico-ştiinţifi c, pe următoarele secţiuni: Tehnologia informaţiei, Inginerie electrică, 
Ingineria construcţiilor de maşini, Ingineria construcţiilor civile şi industriale, Inginerie chimică, Inginerie 
agricolă şi silvică, Ingineria mediului, Ingineria transporturilor, Inginerie metalurgică, Ingineria resurselor 
naturale şi energiei, Ingineria textilelor şi pielăriei.

Propunerile, însoţite de documentaţia solicitată, vor fi  trimise pe adresa asociaţiei: Calea Victoriei nr. 118, 
010093 – Bucureşti.

Data limită pentru colectarea lucrărilor este 1 iunie a.c.
Potrivit regulamentului, în cazul lucrărilor inginereşti deosebite realizate şi aplicate, pentru fi ecare 

propunere trebuie prezentat un dosar care va cuprinde:
● nota de prezentare din partea instituţiei realizatoare, în care se vor preciza obiectivul lucrării, caracterul 

de noutate, rezultate;
● documentaţia tehnică reprezentativă;
● atestarea – din partea societăţilor comerciale sau regiilor autonome benefi ciare – privind punerea în 

funcţiune, respectiv lansarea în producţie de serie în anul 2011, precum şi rezultatele tehnico-economice obţinute.
În cazul cărţilor (editate în anul 2011) sunt necesare:
● un exemplar al cărţii;
● aprecieri din partea a trei instituţii sau personalităţi inginereşti din domeniu privind originalitatea şi 

valoarea tehnico-ştiinţifi că. 
Nu se acceptă manuale, cursuri – indiferent de nivelul lor – şi lucrări care nu au un grad tehnico-ştiinţifi c 

ridicat şi caracter de originalitate.
Premiile vor fi  acordate în cadru festiv, în data de 14 septembrie a.c.
Detalii se pot obţine accesând www.agir.ro, sau de la sediul asociaţiei, tel.: 0213168993, 0213168994, 

e-mail: offi ce@agir.ro, cristina.puican@agir.ro.  

În perioada actuală, revizuirea prognozelor (operaţiune obiş-
nuită potrivit practicilor din Uniunea Europeană) capătă mai multă 
consistenţă prin identifi carea tendinţelor economico-sociale rezulta-
te din datele statistice pentru prima pătrime a anului. Fireşte, metoda 
extrapolării are virtuţile ei, dar se cuvine să-i luăm în considerare şi 
servituţile. Mai ales în perioade de criză, evoluţiile de la începutul 
anului nu pot fi  sintetizate prin formula „ziua bună se cunoaşte de 
dimineaţă“. Deseori, ceea ce anunţau primele luni din noul an nu se 
confi rmă în perioada următoare.

Există, însă, o sumă de elemente noi de natură a anticipa ceea ce se 
înţelege prin „viitorul previzibil“. Avem în vedere, înainte de toate, re-
ceptivitatea mai mare a factorilor decidenţi la expertiza oferită nu numai 
de teoreticieni, ci mai ales de persoane cu autoritate din economia reală. 
Consiliul Consultativ iniţiat de primul ministru a avansat un prim set de 
măsuri inspirate deopotrivă de ceea ce a fost bun şi de ceea ce a fost mai 
puţin bun în primele patru luni din acest an. Astfel, cea mai mare parte 
a propunerilor se referă la intensifi carea procesului investiţional, nu atât 
pe ansamblu (volumul alocărilor), cât mai ales în funcţie de priorităţile 
identifi cate prin abordări ştiinţifi ce. Evitarea risipirii resurselor fi nancia-
re, materiale şi umane, pe mii de şantiere publice constituie miezul vi-

ziunii realiste a exponenţilor mediului de afaceri. De aici, priorităţile în 
materie de infrastructură, mai ales în sectoarele de transport şi de energie. 

Principalele argumente aduse în atenţia factorilor decidenţi 
constau în luarea în considerare a difi cultăţilor suplimentare apărute 
în domeniul exportului. Fără să se subaprecieze posibilităţile de pă-
trundere pe pieţele non-UE, este realist să nu se mai mizeze pe acest 
„motor“ al relansării economiei, ci să se pună accentul pe compo-
nenta internă, începând cu construcţiile şi terminând cu consumul. 
Cu alte cuvinte, fructifi carea potenţialului pieţei interne poate şi tre-
buie să deschidă drumul spre o creştere economică sănătoasă, mai 
puţin infl uenţată de conjuncturile externe.

Este adevărat că orice măsură adoptată spre mijlocul anului riscă 
să nu-şi producă efectele în termen scurt, astfel încât bilanţul pe 2012 
să includă modifi cări radicale în evoluţia economiei. Dar lucrurile nu 

trebuie văzute dintr-o 
perspectivă a termenu-
lui scurt, ci, temele dez-
voltării impun obligato-
riu abordările pe termen 
mediu şi lung. De altfel, 
un alt element care vi-
zează expertiza, şi anu-
me luările de poziţie 
ale Consiliului Fiscal, 
arată că este nu numai 
necesar, ci şi posibil să 

se treacă efectiv la conceperea bugetelor multianuale. 
Ar fi , desigur, eronat să nu se ia în considerare specifi cul elec-

toral al anului 2012. Încă de pe acum sunt evidente tendinţe popu-
liste, însă interesul public pledează pentru evitarea derapajelor înre-
gistrate de-a lungul întregii perioade postdecembriste în anii marcaţi 
de alegeri. Unul dintre cele mai mari riscuri vizează tocmai faptul 
că alegerile locale stimulează risipirea resurselor. De altfel, recent, 
alocări din rezerva bugetară afl ată la dispoziţia Guvernului au arătat 
că se rezistă cu greu la presiunile primăriilor şi consiliilor judeţene 
interesate ca fi nalul de mandat să le îmbunătăţească imaginea pu-
blică. Cu toate acestea, o atitudine responsabilă la toate nivelurile 
decizionale presupune intransigenţă în gestionarea banului public 
tocmai în virtutea necesităţii unor abordări pe termen mediu şi lung. 
Ar fi  o mare pagubă pentru economia ţării dacă resursele limitate 
de care dispunem nu s-ar utiliza în funcţie de amintitele priorităţi 
identifi cate de exponenţii mediului de afaceri. Cu alte cuvinte, ceea 
ce numim „viitorul previzibil“ nu înseamnă altceva decât capacita-
tea fi ecăruia şi a tuturor de a-i conferi consistenţa pusă sub semnul 
interesului public, al interesului naţional. (T.B.)

Viitorul previzibil 
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Jurnal de bord

Premiile AGIR pentru anul 2011

Asociaţia Generală a Inginerilor din România 
(AGIR) a organizat, la 20 aprilie a.c., la sediul din 
Calea Victoriei nr. 118, cea de-a VII-a ediţie a sim-
pozionului Progresul tehnologic – rezultat al cerce-
tării. Principala caracteristică a acestei ediţii a fost 
diversitatea. Remarca priveşte atât tematica aborda-
tă, cât şi pe cei care au susţinut comunicările (de la 
studenţi la profesori universitari, de la tineri ingineri 
la conducători de instituţii, din mediul academic, din 
unităţi de cercetare şi industrie) din Bucureşti şi din 
alte localităţi din ţară (Craiova, Braşov, Iaşi, Galaţi 
etc.), ceea ce a asigurat auspicii dintre cele mai favo-
rabile pentru tratarea competentă a unor teme de larg 
interes ştiinţifi c şi practic. Lucrările simpozionului au 
fost moderate de prof. dr. ing. EurIng Mihai Mihăiţă, 
preşedintele AGIR. 

Tema actualei edi-
ţii – Transfer tehnologic 
– fi nalitatea cercetării. 
Bune practici – a fost 
excelent ilustrată, în des-
chiderea manifestării, de 
prof. univ. dr. ing. Gheor-
ghe Manolea, de la Uni-
versitatea din Craiova, 
Centrul de Inovare şi Transfer Tehnologic, care a 
prezentat lucrarea Valorifi carea potenţialului crea-
tiv din universităţi prin inovare şi transfer tehnolo-
gic. Comunicarea a abordat atât conţinutul teoretic 
al noţiunilor de inovaţie şi transfer tehnologic, cât 
şi modul de aplicare practică a acestora. Exemplul

(Continuare în pag. 6)

Simpozionul Simpozionul Progresul tehnologic – Progresul tehnologic – 
rezultat al cercetãriirezultat al cercetãrii 
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Profesorul Teodor Săveanu – 
patriarh al ingineriei chimice

ARC  PESTE  TIMPARC  PESTE  TIMP

Poate nu întâmplător suntem martorii 
unui eveniment important din viaţa eminen-
tului profesor Teodor Săveanu, precum şi a 
Facultăţii de Inginerie Chimică şi Protec-
ţia Mediului. Spun 
„poate nu întâmplă-
tor“ deoarece vârsta 
profesorului Săveanu 
corespunde cu cei 
100 de ani de la ini-
ţierea învăţământului 
de inginerie chimi-
că la Iaşi, moment 
important în istoria 
ştiinţei şi tehnicii ro-
mâneşti. Fericita co-
incidenţă ne îndrep-
tăţeşte să acordăm 
şansei rolul ei (sun-
tem unelte în mâna 
destinului – spunea 
cineva) şi să ne asociem opiniei regretatului 
prof. dr. doc. Radu Tudose, membru cores-
pondent al Academiei Române, care afi rma 
că „dl profesor Teodor Săveanu este pionierul 
ingineriei chimice la Facultatea de Chimie In-
dustrială din Iaşi“.

Angajat, cu pasiune, în procesul moder-
nizării învăţământului de inginerie chimică, 
profesorul Săveanu reprezintă pentru noi 
unul dintre modelele de dascăli, cu contribuţii 
de seamă la pregătirea unui număr mare de 
ingineri chimişti implicaţi în industria de pro-
fi l din România, la conceperea şi dezvoltarea 
unor domenii esenţiale ale cercetării ştiinţifi -

ce. Preocupat de perfecţionarea activităţilor 
didactice, educative şi ştiinţifi ce, prof. Săvea-
nu a depus eforturi deosebite pentru adapta-
rea continuă a disciplinei pe care a predat-o 

la cerinţele actuale, contribuind 
la organizarea instalaţiilor de la-
borator şi la introducerea unor 
aplicaţii numerice în proiectele 
de an. Iniţiator al unor activităţi 
de cercetare ştiinţifi că, împreună 
cu colectivul pe care l-a condus, a 
reuşit să construiască pe un teren 
gol, în absenţa oricărei experien-
ţe, mijloace adecvate de investi-
gaţie.

Cu o experienţă profesi-
onală îndelungată şi demnă de 
urmat, prof. Săveanu a slujit 
cu devotament şcoala noastră, 
în istoria căreia s-a înscris ca o 
personalitate de referinţă.

Profund ataşat şcolii, ani mulţi chiar şi 
după pensionare, dl prof. Săveanu s-a afl at 
printre noi şi, cu deschiderea-i şi pasiunea 
caracteristică, a rămas la fel de activ.

La marcarea centenarului, comunita-
tea academică din universitatea şi faculta-
tea noastră se înclină cu recunoştinţă în faţa 
pilduitoarei personalităţi a prof. Teodor Să-
veanu, care s-a dăruit şcolii, militând pen-
tru perenitatea sa. Îi urăm, din toată inima,

ANI MULŢI, CU SĂNĂTATE!

Prof. univ. dr. ing. Valentin I. Popa 

Îndemn...
Viaţa unui om venerabil şi de mare cin-

ste, Dumitru Monasterschi, fi ul Ucrainei şi 
al României deopotrivă, aşa cum e povestită 
de fi ica sa, dis-
tinsa Olga Zu-
grăvescu, este o 
autentică „saga“ 
a unui european 
din Răsăritul 
continentului; is-
toria sa persona-
lă ne poartă din 
Podolia şi Sibe-
ria până în Ba-
sarabia şi Vran-
cea sau până la 
Bucureşti – în 
primitoarea casă 
a ginerelui dom-
nului Monas-
terschi, care se 
întâmplă să fi e 
colegul meu de 
Academie, pro-
fesorul Dorel Zugrăvescu – şi ea ne cuprin-
de într-un vârtej pe care scrisul Olgăi Zugră-
vescu îl sugerează remarcabil.

Sunt pagini în care lumea este privită 
cu ochi de copil şi înţeleasă cu mintea unui 
înţelept.

Din Ucraina natală, care aici este un uni-
vers de margini de împărăţii, cu amestecul său 
etnic unde stăteau alături ucraineni, ruşi, po-
lonezi, cazaci, armeni, evrei, nemţi şi români, 
până în Siberia, la hotarele Chinei şi la Pacifi c, 
mai apoi peste Nistru în Basarabia româneas-
că, palpită în paginile acestea o umanitate vie 
şi colorată. Cea a unei gigantice Euroasii de la 
începutul veacului ce nu demult s-a încheiat, 
cu obiceiuri pitoreşti, cu oameni obişnuiţi şi 
situaţii excepţionale (...).

Înveţi istorie, înveţi psihologie, înveţi 
omenie citind aceste pagini, ceea ce, să re-
cunoaştem, nu e puţin.

Acad. Răzvan Theodorescu

O carte care 
trebuie citită
Una dintre bucuriile mele este să ci-

tesc; citesc mult, unele lucrări bune, altele 
mai puţin bune.

O surpriză neobişnuită mi-a produs lu-
crarea dnei Olga 
Zugrăvescu. Car-
tea are peste 300 de 
pagini şi un format 
mai mare decât cel 
obişnuit; este o car-
te pe care n-o poţi 
lăsa din mână. În 
locul obişnuitelor 
comentarii, cred 
că este cum nu se 
poate mai potrivit 
să supun atenţie 
cititorilor câteva 
fragmente:

„Vocea ne-
cunoscută – Stai 
liniştit şi n-ai 
treabă… Trenul 
gonea… neţinând 
cont de zbuciumul 
inimilor noastre. 

Priveam fascinaţi de acest spectacol, tăcuţi, 
căci vorbele sunt de prisos când frumosul te 
copleşeşte.“

„Toate au trecut ca un vis irealizabil 
şi a rămas întrebarea, dacă nu cumva viaţa 

noastră nu este decât un 
vis, un simplu vis?“

„…viscolea mătu-
rând zăpada şi gonind-o 
spre locuri dosnice.“

„Am scris… un fel 
de gimnastică a minţii care 
înviorează miliarde de ne-
uroni în cutiuţa magică.“

„Iisus a existat, desi-
gur, dar – cred eu – ca om 
şi nu ca divinitate, un om 
aparte, mult peste semenii 
lui ca înţelepciune.“

„Tot ceea ce se pe-
trece pe planeta noastră 
pare, la prima vedere, con-
ştiinţa pierderii busolei de 
orientare. Şi… parcă ne 
îndreptăm cu paşi uriaşi 
spre groapa veşnică având 

crucea în mână.“
„Şi săptămânile se fugăreau cu luni-

le şi lunile se fugăreau cu anii, până unde 
Doamne?“

Alte pagini frumoase: „Nu mă tem de 
ce va urma; sunt conştient de această nece-
sitate dictată de NATURA-MAMĂ, dar… 
ca un om slab ce sunt, regret plecarea mea 
de pe această planetă misterioasă care păs-

trează secretul 
VIULUI.“

* 
*    *
C a r t e a 

Refugiat în 
România, a 
doamnei Olga 
Zugrăvescu , 
este o carte 
bună, într-ade-
văr bună, pe 
care am citit-o 
cu plăcere. Şi 
sper s-o citeas-
că şi alţii, pen-
tru că merită să 
fi e citită. Este o 
carte gândită.

Acad. Gleb 
Drăgan

„Saga“ unui european din Răsăritul 
cont inentului: Refugiat în România
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AGORA  INGINEREASCĂAGORA  INGINEREASCĂ
 „Pentru racordarea la tendințele 

dominante în lumea de astăzi, avem 
nevoie de o viziune strategică de 
reindustrializare a României“ (I)

Convorbire cu dr. ing. Emanuel Babici, 
vicepreşedinte al Grupului Uzinsider

Teodor Brateş: Înainte de toate, do-
rim să-i informăm pe cititorii publicaţiei 
Univers ingineresc că, pentru interlocuto-
rul nostru, 2012 marchează cel puţin două 
aniversări deosebite. În urmă cu patru de-
cenii şi jumătate îşi începea activitatea ca 
inginer stagiar, proaspăt absolvent al Poli-
tehnicii, la una dintre cele mai puternice şi 
moderne unităţi industriale din ţară – În-
treprinderea de Maşini Grele Bucureşti. 
În urmă cu două decenii, a devenit director 
executiv la una dintre primele mari între-
prinderi private din România, SC Uzinsi-
der SA Bucureşti, funcţie pe care o deţine 
şi în prezent. Prin urmare, se poate vorbi 
despre un „parcurs“ profesional remarca-
bil. Ce înseamnă aceşti ani pentru dvs. şi ce 
oferă ei ca experienţă demnă de reţinut şi 
pentru alţi colegi ingineri?

Emanuel Babici: Sigur că trecutul 
prezintă interes din multe unghiuri de vedere, 
dar, ceea ce aş reţine, eventual pentru zona 
de interes public, este faptul că la IMGB am 
parcurs drumul de la inginer stagiar la şef de 
atelier, şef de secţie, inginer şef, până la di-
rector general, ceea ce mi-a conferit acea zes-
tre de experienţă tehnică şi managerială fără 
de care nu aş fi  putut să ating, ceea ce nu ezit 
să numesc, performanţele din prezent.

T.B.: Cred că nu este lipsit de interes să 
reţinem că nu aţi „ars“ etapele, că, după ce 
aţi fost director general la IMGB, aţi condus 
Centrala de Utilaj Energetic şi Metalurgic, 
adică aţi fructifi cat tot ceea ce aţi acumulat 
direct în producţie. Şi aş mai remarca faptul 
că, înainte de a opta pentru sectorul privat, 
în primii ani postdecembrişti 1990 – 1991, 
aţi fost ministru adjunct şi, respectiv, secre-
tar de stat la Ministerul Industriei.

E.B.: Da, tocmai pentru că pe întreg 
parcursul meu profesional am dat prioritate 
cunoştinţelor tehnice de specialitate, conju-
gate cu conceptul de antreprenoriat şi mana-
gement pentru echipamente complexe. Oda-
tă cu începutul tranziţiei spre economia de 
piaţă am decis să trec într-o activitate econo-
mică productivă în sectorul privat.

T.B.: Sunteţi, potrivit unei terminologii 
care s-a încetăţenit în limbajul cotidian, un 
tehnocrat, calitate atestată şi de titlul de doctor 
în ştiinţe tehnice. În consecinţă, punctele dvs. 
de vedere despre inginerie, ştiinţele tehnice şi, 
în strânsă legătură cu acestea, cu industria, 
prezintă interes, în contextul dezbaterilor ac-
tuale privind „soarta“ economiei româneşti.

E.B.: Dacă acesta este punctul dvs. de 
vedere, mă simt onorat şi vă propun să privim 
spre viitor prin apelul la experienţe care se 
constituie şi în valoroase surse de inspiraţie.

T.B.: În ceea ce mă priveşte, am reţi-
nut consistenţa intervenţiilor dvs. la dezba-
terile iniţiate de AGER, la care s-au raliat 
AGIR şi ASTR, privind Proiectul Naţional 
de Modernizare Economică şi Socială a 
României. Mă refer la remarcile referitoa-
re la „moştenirea“ antedecembristă şi la 
şansele reindustrializării României.

E.B.: Nu aş vrea să supraapreciez re-
spectivele contribuţii, dar adevăruri esenţiale 
trebuie spuse deschis, fără reticenţe. În caz 
contrar, ne blocăm orice deschidere spre viitor.

T.B.: Am remarcat că aţi polemizat cu 
cei care idealizează procesul de industriali-
zare din perioada în care v-aţi exercitat pro-
fesia de inginer, tocmai într-o întreprindere 
care, fără exagerare, a constituit un exem-
plu de concretizare a progresului tehnico-
ştiinţifi c – IMGB. Şi, cu toate acestea... 

E.B.: ...vă întrerup pentru că bănuiesc 
unde vreţi să... ajungeţi. Au existat, asemenea 
IMGB-ului, numeroase alte unităţi industria-
le performante. Este mare păcat că potenţia-
lul lor nu a fost fructifi cat aşa cum se cuvine 
în perioada tranziţiei, iar, în unele cazuri, s-a 
acţionat nu numai într-o manieră antiecono-
mică, ci şi în vădită contradicţie cu interesul 
naţional. Dar nu este cazul să idealizăm. De 
la mijlocul anilor ’80, în absenţa unor inves-
tiţii centrate pe progresul tehnic contempo-
ran, în contextul reducerii drastice a impor-
turilor, al accentuării tendinţelor autarhice, 
pe ansamblu, am avut de-a face cu un declin 
industrial pronunţat, cu o uzură tehnică şi 
morală accentuată a capacităţilor existente, 
ceea ce a avut 
c o n s e c i n ţ e 
deosebit de 
grave pe plan 
economic şi 
social. Lucru-
rile acestea 
trebuie spuse, 
nu numai din 
respect pentru 
adevăr, ci şi 
pentru a învă-
ţa – aşa cum 
aţi remarcat – 
pentru a fructifi ca ceea ce a fost bun şi pentru 
a evita comiterea de erori.

T.B.: Fireşte, pe aceste teme se poate 
discuta mult, dar, formula sintetică la care 
aţi recurs, ne oferă, cred, sufi ciente elemente 
pentru a „avansa“ mai repede spre prezent, 
spre fundamentarea unor direcţii de acţiune, 
potrivit Proiectului Naţional la elaborarea 
căruia v-aţi angajat şi dvs. Ce rol atribuiţi 
sectorului industrial privat în acest proces?

E.B.: Vă vorbesc de pe poziţiile unui 
participant la crearea Grupului Uzinsider 
încă de la începutul anului 1992, adică în to-
iul confruntărilor privind „terapia“ tranziţiei 
spre economia de piaţă.

T.B.: A fost o acţiune pe care o putem 
caracteriza drept vizionară.

E.B.: Am intuit, poate mai bine decât 
alţii, ce urma sau ce trebuia să urmeze în 
evoluţia economiei româneşti. În primii 10 
ani de activitate, Uzinsider a participat la 
modernizarea combinatelor siderurgice din 
ţară şi la alte unităţi industriale chiar şi din 
străinătate. În anii ’95 – ’97 am realizat un 
contract de modernizare a instalaţiei de aglo-
merare a combinatului metalurgic din Eise-

enhutchtat – Germania, în concepţie proprie 
cu inginerie românească (care atunci mai 
exista), o lucrare de succes a Grupului Uzin-
sider. Căpătând consistenţă în demersurile 
noastre, în intervalul 1996 – 2002 am preluat 
pachetele majoritare de acţiuni de la câteva 
fi rme constructoare de maşini – 24 Ianuarie 
SA Ploieşti, COMELF SA Bistriţa, PROMEX 
SA Brăila – precum şi la un institut de proiec-
tări şi cercetări pentru industria metalurgică, 
respectiv Uzinsider Engineering SA Galaţi.

T.B.: Vizitând site-urile societăţilor 
din Grup, am constatat că activitatea dvs. 
se concentrează pe procesele de investiţii 
şi dezvoltare.

E.B.: Aşa este.  Pentru menţinerea com-
petitivităţii în fabricile componente ale Grupu-
lui, s-au realizat investiţii importante în fi ecare 
an. Fără investiţii în tehnologie nu poţi să fi i 
un furnizor competitiv. Totodată, am dezvoltat 
o ramură nouă, producţia de energie regenera-
bilă, în cadrul Uzinsider General Contractor 
SA Bucureşti, lucrări realizate în regie proprie.

T.B.: Înţeleg că, în aceste vremuri 
grele de criză, aţi reuşit să menţineţi ac-
tivitatea la un nivel care v-a permis şi vă 

permite să progresaţi 
în continuare.

E.B.: Sperăm să 
fi e aşa. Într-o economie 
globalizată, poţi să su-
pravieţuieşti numai  co-
laborând cu liderii care 
deţin cercetarea funda-
mentală şi concepţia 
pentru produse ale vii-
torului. Pe baza acestui 
principiu, ne-am menţi-
nut clienţii de prestigiu 
precum General Elec-

tric, Siemens, Komatsu, Grenland. Exporturile 
ne-au ajutat să răspundem adecvat provocări-
lor crizei, ele ajungând să reprezinte peste 85% 
din totalul producţiei. Şansele de dezvoltare a 
unor produse în concepţie românească sunt re-
duse din cauza decalajului mare existent între 
cercetarea şi ingineria românească şi cea din 
ţările industrial dezvoltate. 

T.B.: S-ar impune şi să precizaţi câte 
locuri de muncă asigură Uzinsider, în 
condiţiile în care a avut loc o comprimare 
puternică a personalului din industrie, în 
special, şi din economie, în general.

E.B.: În grupul nostru lucrează peste 
2500 de oameni.

T.B.: Ceea ce atestă valabilitatea 
punctelor de vedere potrivit cărora pentru 
o economie puternică este nevoie şi de mari 
unităţi industriale. 

E.B.: Nu vreau să neg câtuşi de puţin 
importanţa IMM-urilor, dar existenţa aces-
tora pe termen mediu şi lung este condiţi-
onată, în toate ţările dezvoltate, tocmai de 
activitatea unor mari entităţi industriale, 
IMM-urile îndeplinind, în bună măsură, 
funcţiile de furnizor de piese, subansamble 

şi alte componente. Nu se poate vorbi despre 
o economie modernă în condiţiile în care o 
ţară nu dispune şi de puternice întreprinderi 
industriale. Acest adevăr a fost foarte bine 
subliniat şi la dezbaterile la care am parti-
cipat, mulţi colegi, ingineri şi economişti, 
prezentând comparaţii internaţionale dintre 
cele mai concludente, care ajută direct la 
conturarea unui concept viabil privind rein-
dustrializarea României. Ca sa ajungem aici 
este greu, dar trebuie să începem.

T.B.: Tocmai în acest punct al convor-
birii se impun câteva concretizări.

E.B.: De acord. Am în vedere cerinţa de 
a milita pentru susţinerea capitalului autohton, 
în special în domeniul resurselor naturale şi al 
industriei energetice strategice: cărbune, nu-
clear şi hidrocentrale cu putere instalată mai 
mare de 10 MW. Sunt convins că industria 
românească poate să participe la realizarea 
echipamentelor tehnologice pentru extracţia 
de minereuri neferoase şi a instalaţiilor de pro-
cesare a concentratelor de cupru şi aur, pentru 
extracţia şi transportul cărbunelui. De aseme-
nea, are potenţialul necesar pentru realizarea 
de echipamente şi servicii de montaj destinate 
modernizării centralelor electrice pe cărbune, 
a centralelor de cogenerare de înaltă efi cien-
ţă, precum şi fabricării instalaţiilor complexe 
de foraje şi platforme maritime, turbinelor şi 
hidroagregatelor şi asigurarea modernizării 
celor existente. Pentru implicarea industriei la 
un nivel cât mai înalt, toate contractele făcute 
de stat, indiferent de partener, trebuie să con-
ţină condiţii specifi ce, impuse de autorităţile 
române privind antrenarea industriei autohto-
ne. Astfel, relansarea industriei prelucrătoare 
în toate domeniile, începând cu cea extracti-
vă şi până la cea prelucrătoare din domeniul 
agricol, necesită parteneriate ale capitalului 
autohton privat cu companii deţinătoare de 
know-how de ultimă generaţie.

T.B.: Dvs. aţi abordat, în acest context, 
şi unele aspecte referitoare la pârghiile de-
ţinute de stat în vederea punerii „în operă“ 
a unui mecanism dezirabil în economia de 
piaţă pentru o reală relansare a industriei, 
în special a celei prelucrătoare. 

E.B.: Consider că fondurile europene 
trebuie prioritizate cu precădere către indus-
tria prelucrătoare şi preponderent pentru sus-
ţinerea capacităţilor producătoare de marfă 
cu piaţa asigurată. Statul are obligaţia să le-
gifereze deductibilităţi pentru investiţii reali-
zate în domeniul conservării energiei. Profi tul 
reinvestit în domeniile resurselor regenerabi-
le, conservării energiei, formării de specia-
lişti în domeniul creaţiei, cercetării nu trebuie 
impozitat. Totodată, o condiţie obligatorie 
pentru o reală reindustrializare o constituie 
organizarea şi desfăşurarea unui învăţământ 
performant, la toate nivelurile, în vederea sa-
tisfacerii cerinţelor de pe piaţa muncii. Legis-
laţia trebuie să fi e stimulativă şi stabilă pentru 
toate domeniile de interes strategic ale unei 
societăţi bazate pe competiţie.

(Continuare în numărul viitor)
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Reluarea – într-o nouă fază – a dezbaterilor referitoare 
la Proiectul Naţional de Modernizare Economică şi Socială 
a României (despre care Univers ingineresc a relatat de mai 
multe ori) a prilejuit un viu schimb de opinii din care a rezul-
tat necesitatea de a se „fora“ mai adânc în zona industriei, nu 
numai pentru a face delimitarea strict necesară între aparenţă 
şi esenţă, ci şi pentru a ne despărţi de o serie de reprezentări 
puternic sedimentate atât în sfera investigaţiei ştiinţifi ce, cât şi 
în cea a percepţiei publice. Sub acest aspect, putem să vorbim 
despre un real „profi t“ în vederea fi nalizării demersului iniţiat 
de AGER, la care s-au raliat AGIR şi ASTR.

Nu am avut de-a face doar cu o reluare a dezbaterii Pro-
iectului Naţional, ci şi cu o reluare a colaborării tradiţionale a 
Asociaţiei Generale a Economiştilor din România (AGER) cu 
Asociaţia Generală a Inginerilor din România (AGIR) şi Aca-
demia de Ştiinţe Tehnice din România (ASTR) în efortul comun 
de implicare directă şi responsabilă în vederea identifi cării şi 
promovării căilor de rezolvare a unor cerinţe fundamentale ale 
societăţii româneşti din prezent şi din viitorul previzibil.

Atât în plan simbolic, cât şi în sfera practicii, la dezbaterea 
care a avut loc la sediul central al AGIR, nu a scăpat atenţiei 
participanţilor faptul că, în Palatul ridicat în urmă cu mai bine 
de opt decenii de Societatea Politehni-
că, a fost permanent prezent mesajul 
venit peste timp de la numeroase gene-
raţii care au contribuit activ la declan-
şarea şi concretizarea primei moderni-
zări a României. Au făcut-o înaintaşii 
prin mari breşe de ordin conceptual 
şi prin soluţiile practice, surse perma-
nente de inspiraţie pentru cei care i-au 
urmat. Acestui mesaj i-a dat expresie, 
în calitate de gazdă, prof. univ. dr. ing. 
EurIng Mihai Mihăiţă, preşedintele 
AGIR şi vicepreşedinte al ASTR.

Discuţiile au fost favorabile 
unor abordări în care punctele de ve-
dere ale economiştilor şi inginerilor 
nu numai că s-au interferat, ci au reprezentant o veritabilă 
„valoare adăugată“ comună la demersurile, de acum înainte 
tot comune, pentru elaborarea, până la capăt, a Proiectului Na-
ţional. Într-o societate divizată, aşa cum este – în prezent – cea 
românească, asumarea liberă a unor obligaţii de către membrii 
celor mai reprezentative asociaţii profesionale apare limpede 
ca o tendinţă spre unitate, spre slujirea unui interes public de 
necontestat. 

  

Expunerea de bază a fost prezentată de prof. univ. dr. 
Gheorghe Zaman, membru corespondent al Academiei Româ-
ne, preşedintele AGER. Titlul acestei intervenţii a fost inspirat 
dintr-un studiu amplu, consistent al autorului pe tema Avan-
tajelor comparative şi competitive ale exportului României. 
Fireşte, nu dispunem de spaţiul necesar pentru redarea expu-
nerii, fi e şi numai în ceea ce a avut esenţial de comunicat, 
în urma unei investigaţii ştiinţifi ce de o asemenea amploare. 
Ceea ce a fost evident a vizat tocmai ideea avansată în intro-
ducerea la aceste consemnări, şi anume trasarea liniei de de-
marcaţie între „ceea ce se vede“ sub semnul unor reprezentări 
defi citare şi ceea ce este în realitate.

Vorbitorul a reamintit că, la nivel global, s-a defi nit şi a 
devenit operaţional un indicator global al competitivităţii ma-
croeconomice „construit“ pe baza a 12 piloni, fi ecare extrem 
de interesant, astfel încât, în funcţie de un clasament care in-

clude 140 de ţări, România ocupă locul 65, cu unele oscilaţii 
în plus şi în minus în funcţie de rezultatele din fi ecare an. Ten-
dinţa, însă, este de a pierde o astfel de poziţie în sens negativ.

Remarca profesorului Zaman oferă temeiul pentru o 
abordare realistă a întregii tematici rezultate din analiza avan-
tajelor comparative şi competitive. Analiza s-a desfăşurat, în-
deosebi în perioada postaderare, inclusiv în faza în care criza 
s-a manifestat puternic, inclusiv în ţara noastră. 

 
La majoritatea indicatorilor care vizează substanţa eco-

nomică, s-au înregistrat căderi chiar sub cei din primul an al 
aderării la UE, 2007. Aprofundându-se tema cu trimiteri la 
exportul românesc, s-a constatat că există patru mari situaţii 
caracteristice. Astfel, s-au identifi cat cele mai mari avantaje 
competitive la uleiuri, fructe oleaginoase, cauciuc, buşteni, 
îmbrăcăminte, încălţăminte şi altele de acelaşi gen, respectiv 
produse cu o valoare adăugată scăzută. Urmează grupele cu 
un grad mai mic de competitivitate, exact domeniile în care 
avem cea mai mare capacitate de export, peste 66% din totalul 
livrărilor. În context, s-a subliniat că aşteptările mari legate de 
creşterea competitivităţii ca efect al investiţiilor străine directe 
(ISD) nu s-au dovedit realiste în majoritatea cazurilor. La ora 
actuală, ISD controlează 70 – 80 şi chiar 90 la sută din unele 
sectoare ale economiei româneşti. O mare importanţă prezintă 
analiza a ceea ce reprezintă, în fapt, ISD în ţara noastră: une-
le vizează exportul, altele piaţa internă. Cea mai mare parte 
a ISD, în România, este orientată spre produsele non-expor-
tabile. Este de prisos să mai relevăm că această constatare, 
bine fundamentată ştiinţifi c, din studiul profesorului Zaman 
este de maximă importanţă pentru identifi carea a ceea ce se 
cere întreprins pentru îmbunătăţirea radicală a situaţiei din 
domeniul abordat. Oricum, înlătură unul dintre clişeele foarte 
des utilizate în legătură cu avantajele aduse de ISD în ţara 

noastră. Cele mai mari 
ISD sunt în comerţul cu 
amănuntul şi ridicata, în 
servicii, în intermedieri 
fi nanciare, în aşa-numi-
tul terţiar care, de regu-
lă, nu ajută prea mult la 
export. 

Referindu-se la 
sectorul de stat, vorbi-
torul s-a oprit asupra 
transferului de propri-
etate, în esenţă, asupra 
situaţiilor în care s-au 
privatizat profi turile şi 
s-au naţionalizat pier-

derile. Este de reţinut, într-o manieră critică, faptul că – în 
prezent – se urmăreşte privatizarea, fi e şi numai prin pachete 
minoritare de acţiuni, a unor entităţi economice cu capital de 
stat care au o marjă de profi tabilitate foarte mare. S-a apreciat 
că are sens să se recurgă la privatizare doar în cazul entităţilor 
care înregistrează rezultate negative.

O astfel de opinie este împărtăşită şi de numeroşi analişti. 
Ar mai merita să se examineze şi natura transferului de pro-
prietate, de la statul român la entităţi, tot de stat, dar din alte 
ţări. Profesorul Zaman s-a întrebat: „Ce fel de privatizare este 
aceasta?“ A considerat că formula folosită în ţările dezvoltate 
potrivit căreia „este prea mare ca să... pice“ se cere luată în 
seamă şi în ţara noastră în legătură cu privatizarea unor entităţi 
puternice din sectorul public, entităţi de importanţă strategică. 

 

Până în momentul de faţă, ISD n-au demonstrat sufi cient 
de convingător că au reprezentat şi reprezintă factor de sus-
tenabilitate economică în România. Este o concluzie a cărei 
eludare poate să aibă consecinţe deosebit de serioase. Vorbito-
rul s-a pronunţat categoric în favoarea investiţiilor străine care 
au efect de propagare pozitiv mult mai puternic în economia 
naţională românească decât l-au avut până în prezent. Deterio-
rarea competitivităţii are cauze diverse şi identifi carea „contri-
buţiei“ fi ecăreia dintre ele poate să ajute la conturarea obiecti-
velor strategice conţinute de preconizatul Proiect Naţional. În 

acest sens, se impune luarea în considerare a modalităţilor de 
consolidare a capitalului autohton. 

Profesorul Zaman consideră că se cere acţionat pentru 
valorizarea mai rapidă şi extinsă a unor avantaje competitive 
potenţiale pe care le are România, în domeniul agriculturii şi 
turismului – care, în prezent, au o contribuţie nefavorabilă la 
soldul balanţei comerciale –, transportului, precum şi al unor 
ramuri ale industriei prelucrătoare care, unele intră în categoria 
ramurilor cu avantaje competitive pentru exporturi (industria 
alimentară, textile, metale etc.), iar altele în categoria „high 
tech“, ar putea deveni competitive pentru România, inclusiv 
prin atragerea de ISD sau alte tipuri de cooperare economică 
internaţională la nivelul UE. Se impune, de asemenea, recuce-
rirea de către exporturile româneşti a unor 
pieţe tradiţionale extra UE-27. În fi nal, a 
propus elaborarea – în structura Proiectului 
Naţional – a unei strategii de reindustriali-
zare a României pe perioada 2013 – 2020 
în concordanţă cu Strategia UE 2020, astfel 
încât să aibă în vedere mijloacele de spri-
jin naţional şi comunitar în vederea creării 
aşa-numitelor „industrii tinere“. În context, 
se cere acordată o atenţie deosebită socie-
tăţilor orientate către export cu caracter 
sistemic, de mari dimensiuni, cu capital au-
tohton şi/sau străin bazate pe un aport sporit 
al contribuţiei sectorului cercetării, dezvol-
tării şi inovării. Este de remarcat că, pe plan 
internaţional, se înregistrează o clară tendinţă de creştere a 
personalului angajat în cercetare şi a fi nanţării sectorului CDI.

 
Dr. Constantin Ciutacu (INCE) a ţinut să situeze inter-

venţia sa, cu titlu personal, într-un context istoric intern şi 
internaţional, care pledează pentru o abordare nuanţată, în 
special a temei privatizării din perspectiva interesului public. 
De aici, o poziţie critică şi foarte critică la adresa derulării 
procesului de tranziţie spre economia de piaţă în România. 
Remarcile au vizat, în special, dezindustrializarea, cu conse-
cinţele bine cunoscute asupra întregii vieţi economice şi socia-
le a ţării. De altfel, se impune a observa că ponderea diagnozei 
în intervenţiile participanţilor la dezbateri a fost relativ mare, 
ceea ce – incontestabil – ajută la fundamentarea unor reco-
mandări şi soluţii, dar îngustează spaţiul utilizat în vederea 
proiecţiilor care pot să asigure osatura Proiectului Naţional 
căruia îi este consacrat efortul comun al AGER, AGIR, ASTR. 
Din acest motiv, ne concentrăm şi noi asupra soluţiilor preco-
nizate de dr. Ciutacu: 

– voinţă naţională destinată valorifi cării prin industria 
proprie a resurselor naturale şi umane, susţinută de o cultură 
industrială bazată pe inovare şi economie verde, rezultată din 
reconectarea dintre educaţie şi industrie;

– crearea unui pol public pentru fi nanţarea dezvoltării 
industriale inovante, în special a fi lierelor strategice (fi liere 
eco-industriale, chimia verde, energia eoliană, fotovoltaică, 
geotermală, biomasă, agrocarburanţi de generaţia a doua, fi li-
era lemnului, fi liera industriilor agroalimentare); 

– privilegierea orientării economisirilor spre industrie (în 
special prin promovarea unor forme stimulative de participare 
fi nanciară a salariaţilor, care să nu intre sub incidenţa regulilor 
ajutorului de stat);

– dezvoltarea serviciilor ca un complement şi nu ca un 
substitut al industriei;

– constituirea, prin parteneriatul public-privat, a unui 
fond de investiţii strategice;

– contracararea concurenţei neloiale şi inegale dintre 
corporaţii şi întreprinderile mici şi mijlocii din România;

– favorizarea dezvoltării întreprinderilor de talie inter-
mediară, ca nucleu critic al industriei locale;

– contracararea dumpingului monetar-fi nanciar şi indus-
trialo-comercial şi constituirea unei bănci de produse şi tehno-
logii industriale româneşti;

– creşterea implicării sectorului public în valorifi carea 
resurselor naturale;

– regândirea oportunităţii unor privatizări în producţia 
de energie, resurse minerale şi materii prime strategice pentru 
industrie;

Context și contextualizare

O obligație liber asumată
și mijloacele de a o onora

De la cauze la efecte

Despre defi niții și deschiderea 
drumului spre soluții

Performanțe și 
contraperformanțe

Prof. univ. dr. Gheorghe Zaman, preşedintele AGER (stânga), 
şi prof. dr. ing. EurIng Mihai Mihăiţă, preşedintele AGIR 

Prof. univ. em
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– stimularea cercetării-inovării ca suport al dezvoltării 
industriale.

Prof. univ. emerit dr. ing. Valeriu V. Jinescu (AGIR, 
ASTR, Universitatea Politehnica din Bucureşti) a abordat, în 
continuare, aspectele esenţiale care privesc domeniile cu cele 
mai mari şanse de dezvoltare industrială. Premisele punctelor 
de vedere pe care le-a susţinut au constat în consemnarea fap-
tului că starea actuală a industriei poate fi  conturată prin luarea 
în considerare a următoarelor elemente: am avut parte de o 
industrie supradimensionată (astăzi, uzată şi ciuntită), din care 

75 la sută nu mai există; 
peste 1250 de unităţi au 
fost dezafectate; multe 
dintre activităţi s-au pre-
luat de IMM-uri; statul 
mai deţine puţine poziţii 
în industria naţională. În 
acelaşi timp, au apărut 
noi domenii şi au apărut 
posibilităţi de reevalu-
are şi de modernizare a 
ceea ce există. La între-
barea „Mai este posibilă 
dezvoltarea industrială a 
României?“, autorul co-

referatului a răspuns fără echivoc: „DA, deoarece încă mai 
are: resurse de materii prime; industrie energetică încă inde-
pendentă; resursă umană înalt califi cată“. 

O altă întrebare esenţială, respectiv „Ce trebuie făcut?“, 
a primit următoarele răspunsuri tranşante: să se iniţieze dez-
voltări industriale de către statul roman, să se asigure resurse 
umane de nivel mediu (muncitori şi operatori califi caţi) co-
respunzător standardelor moderne; să se garanteze, de către 
stat, împrumuturile societăţilor autohtone pentru dezvoltare 
industrială; să se asigure fi nanţarea, inclusiv prin crearea unor 
bănci proprii puternice. 

Vorbitorul a trecut în revistă resursele de materii prime, 
între care sare, ţiţei, gaze naturale (din zăcăminte), cărbune, 
silicaţi naturali (minerale, roci…), minerale metalice, uraniu, 
materii prime de uz alimentar, lemn, stuf, biomasă, fl oră spon-
tană, apă, aer, indicând şi posibilităţile de valorifi care în diver-
se ramuri. Industriile de proces create în vederea valorifi cării 
acestor resurse sunt, în ordinea menţionată de autorul corefe-
ratului, cele de produse clorosodice, de extracţie şi de rafi nare, 
petrochimică, de îngrăşăminte chimice, carbochimică, materi-
alelor de construcţie, metalurgie, siderurgie, constructoare de 
maşini şi de aparate pentru toate industriile, nuclear-electrică, 
hidroelectrică, eolian-electrică ş.a.. 

Trecând la detalieri, profesorul Jinescu s-a referit la 
produsele petrochimice şi din rafi nării, care reprezintă baza 
dezvoltării industriilor de medicamente sintetice, coloranţi, 
vopsele, cauciuc, mase plastice, fi re şi fi bre sintetice, uleiuri 
minerale. 

Un capitol distinct, intitulat România agroindustrială, a 
fost desfăşurat pe baza unor scheme din care au rezultat resurse-
le principale, respectiv suprafeţele arabile, de păduri, de vegeta-
ţie forestieră, de fl oră spontană, precum şi apele utile economic. 
Pe baza lor, se pot dezvolta numeroase subramuri ale industrii-
lor alimentară, textilă, de pielărie, de prelucrare a lemnului, de 
celuloză şi hârtie, de medicamente, suplimente alimentare şi de 
cosmetice naturale. În ceea ce priveşte resursele de ape, s-a pus 
accentul pe dezvoltarea industriei hidroenergetice. 

Un alt capitol a fost consacrat domeniilor industriale cu 
potenţial de dezvoltare. Acestea sunt, în viziunea autorului, 
în primul rand industria chimică, apreciindu-se că este posi-
bilă „repornirea“ sectorului de îngrăşăminte chimice. În acest 
sens, a remarcat că, în mare parte, acest sector a fost salvat. 
El poate fi  dezvoltat prin mai multe pârghii, între care acorda-
rea de facilităţi la cumpărarea gazului metan, pentru producţia 
destinată pieţei interne şi stimularea agricultorilor în vederea 
utilizării îngrăşămintelor.

Un alt sector cu perspective de dezvoltare este industria 
petrochimică, în vederea creşterii producţiei petrochimiei de 
bază, a polimerilor (polietilene, polipropilenă, polistiren, po-
liclorură de vinil). În ceea ce priveşte petrochimia, s-a mai 
apreciat că există încă expertiză (cercetare, proiectare, fabri-
caţie, operare), dar, prin privatizare, s-a distrus o parte din po-
tenţialul domeniului. Aşa de exemplu, la Petrobrazi s-a distrus 
partea de petrochimie, iar trei instalaţii noi au fost demontate 
şi vândute. Autorul a considerat că Petromidia reprezintă o 
privatizare semireuşită. Între alte consideraţii, s-a subliniat că, 
în domeniul petrochimiei de bază, s-ar impune mărirea capa-
cităţii instalaţiei de piroliză de la Arpechim cu 50% şi reporni-
rea pirolizei de la Petromidia. În acest fel, s-ar crea premisele 
pentru asigurarea resurselor necesare activităţii companiilor 
Oltchim şi RAFO Oneşti. 

De asemenea, coreferatul a conţinut elemente concre-
te referitoare la şansele de dezvoltare a industriei prelucrării 
lemnului prin extinderea fabricaţiei de mobilă stil (cu intar-
sie) şi de mobilă curbată, fabricarea de composite din lemn 
(cu lianţi minerali etc.), producerea celulozei, precum şi a fă-
inii din lemn pentru ierbivore. S-a atras atenţia că se impune 
micşorarea/stoparea exportului de buşteni. În ceea ce priveş-
te industria de prelucrare a maselor plastice, s-a sugerat ca 
obiectiv principal fabricarea de produse necesare sectorului 
de automobile, construcţiilor civile şi industriale, bunurilor de 
larg consum, ambalajelor, materialului sportiv. La rândul ei, 
industria de prelucrare a cauciucului se poate dezvolta pe baza 
componentelor pentru industria automobilelor şi tractoarelor, 
acţionărilor şi instalaţiilor hidraulice. Industria de prelucrare a 
textilelor se poate dezvolta îndeosebi prin unităţile mici pro-
ducătoare de tricotaje şi confecţii.

O mare atenţie s-a acordat în coreferat unor ramuri ale 
industriei prelucrătoare cu valoare adăugată relativ mare. În 
această categorie au intrat industria de echipamente pentru 
foraj-extracţie (producţie şi mentenanţă; reevaluarea sectoru-
lui în acord cu tehnologiile actuale), con-
strucţia de maşini, în general, cu accent 
pe mijloacele de transport feroviar, prelu-
crarea lemnului, mica industrie, maşinile 
şi utilajele pentru sectorul agricol. În ace-
eaşi ordine de idei, s-au relevat posibilită-
ţile de dezvoltare a fabricaţiei elementelor 
pentru industriile de proces (alimentară, 
chimică, petrochimică, rafi nării şi energe-
tică), a industriei energetice (echipamente 
şi instalaţii pentru energii neconvenţio-
nale, microhidrocentrale), a industriei de 
maşini şi echipamente energetice.

Propunerile generale au vizat reali-
zarea unor produse (maşini, echipamente 
etc.) cu durată de viaţă mai mare decât cele 
similare în Occident; analizarea posibilităţilor de dezvoltare a 
carbochimiei (metanol, acid acetic, îngrăşăminte, monomeri); 
redefi nirea, susţinerea şi dezvoltarea construcţiei de maşini şi 
utilaje agricole pentru piaţa internă şi pentru export; refacerea 
industriei mobilei şi descurajarea exportului de lemn brut; re-
punerea în funcţiune a instalaţiilor prelucrătoare de polimeri 
(Arpechim, Oltchim etc.); reactivarea platformelor producătoa-
re de îngrăşăminte chimice; reglementarea legală a susţinerii 
exportului; susţinerea politică, de către Guvern, a produselor 
industriei româneşti pe pieţele de desfacere; reconsiderarea, de 
către stat, a pieţelor de desfacere din Est şi din ţările în curs de 
dezvoltare. S-au propus inventarierea la zi a tuturor societăţilor 
din industrie, reactualizarea periodică a capacităţilor şi a catalo-
gului de produse, reconsiderarea şi retehnologizarea unor soci-
etăţi constructoare de echipamente pentru industriile de proces, 
pregătirea resursei umane potrivit cerinţelor pieţei muncii. 

Vorbitorul s-a pronunţat pentru promovarea profesiona-
lismului, responsabilităţii şi legalităţii şi pentru combaterea 
nepriceperii, diletantismului şi superfi cialităţii, astfel încât să 
se schimbe în bine mentalitatea colectivă şi să se implice mai 
puternic populaţia în procesul de reindustrializare. În conclu-
zie, a spus: „Sunt sectoare ale economiei vitale pentru ţară, 
pentru populaţie, asupra cărora statul trebuie să-şi menţină 

controlul şi responsabilitatea. Aceste sectoare – de siguranţă 
naţională – nu trebuie lăsate în seama intereselor unor com-
panii private, oricât de mari şi oricât de avansate tehnologic 
ar fi . Aşa este sectorul energetic, a cărui privatizare reprezintă 
un risc major pentru dezvoltarea viitoare a ţării. Pentru a ne 
dezvolta, trebuie să ne opunem distrugerii, în continuare, a 
ceea ce a mai rămas din industrie! Să ne exprimăm punctele de 
vedere, documentate, în mass-media şi să determinăm popula-
ţia să se pronunţe şi să-şi decidă DESTINUL.“

Întrucât numeroase consideraţii au vizat sectorul energe-
tic – punct nodal în procesul de reindustrializare – în discuţie 
a intervenit şi tema redevenţelor. S-a subliniat că, în condiţiile 
ţării noastre, mult mai potrivită ar fi  înlocuirea acestora cu o co-
tă-parte din valoarea producţiei realizate în companiile care ex-
ploatează resursele naturale ale ţării noastre, în special hidrocar-
burile. Aşa se procedează în numeroase ţări şi nu există niciun 
motiv serios pentru a nu se recurge şi la o asemenea soluţie.

 

Trecându-se la detalierea unor aspecte, reţinem – înainte 
de toate – consideraţiile mai multor participanţi referitoare la 
perspectivele energetice, ca şi ale sectorului de producere a 
materialului rulant, date fi ind necesităţile stringente de repu-
nere a căilor ferate în drepturile lor legitime, aşa cum se pe-
trec lucrurile în celelalte ţări membre ale UE. Unii investitori 
străini îşi declară disponibilitatea de a contribui substanţial la 
dezvoltarea unor asemenea domenii. În general, se impune a 
se acorda o mai mare atenţie unităţilor profi late pe componen-
tele unor produse care sunt cerute de piaţă nu numai în pre-

zent, ci şi în viitorul apropiat 
şi mai îndepărtat. În timpul 
discuţiei, s-a pledat pentru 
elaborarea unor studii de 
prefezabilitate în temeiul 
cărora pot fi  adoptate decizii 
adecvate. Bunăoară, institu-
ţiile publice sunt chemate să 
sprijine asemenea demersuri 
în numeroase ramuri, inclu-
siv în metalurgie. Mai mulţi 
participanţi au împărtăşit 
aceste opinii şi au propus să 
se constituie grupe de lucru 
alcătuite exclusiv din spe-
cialişti reputaţi pentru a se 

evalua perspectivele fi ecărei ramuri şi subramuri industriale 
într-o autentică viziune strategică. 

 
Cu expertiza sa binecunoscută în mediile ştiinţifi ce şi 

de afaceri, prof. univ. dr. ing. Vasile Baltac (vicepreşedinte al 
AOAR) s-a referit la consecinţele dezindustrializării, delimitân-
du-se, însă, de poziţiile acelora care consideră că tot ceea ce a 
existat înainte de 1990 a fost viabil. Există în lume o tendinţă 
de a se reveni la dezvoltarea pe o bază nouă a unor sectoare ale 
industriei şi se impune a ne încadra într-un asemenea curs. În 
orice caz, s-a renunţat la industriile energofage, la cele care erau 
inefi ciente şi din alte puncte de vedere. Bineînţeles, o temă im-
portantă o constituie şi dimensionarea optimă a unităţilor, evi-
tându-se gigantismul antedecembrist, ca şi practica autarhică. 
S-a declarat de acord cu propunerea de a se examina ramură cu 
ramură pentru a se vedea ce mai este viabil, la ce trebuie să se 
renunţe şi ce anume ar urma să se dezvolte şi să se modernizeze. 
În acest sens, ne putem ghida cu mult folos de consideraţiile 
expuse de profesorii Zaman şi Jinescu. Remarca vizează şi tema 
extrem de importantă a preţurilor de transfer, care nu trebuie 
eludate în procesul conturării unei strategii a reindustrializării. 

(Continuare în pag. 7)

Nuanțările strict necesare

Șansele care se cer 
fructifi cate prioritar

Potențialul de dezvoltare –
premisă obligatorie a deciziilor

Un criteriu esențial – volumul 
de valoare adăugată

Argumente în sprijinul măsurilor 
fundamentate exclusiv 
pe „verdictul“ științifi cmerit dr. ing. Valeriu V. Jinescu

Prof. univ. dr. ing. Vasile Baltac (centru)
şi dr. Constantin Ciutacu (dreapta)
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Simpozionul Progresul tehnologic – rezultat al cercetării

SUB  LUPA  ACTUALITĂŢIISUB  LUPA  ACTUALITĂŢII

Noile „haine“ ale cercetării românești
Asistăm, în ultimii ani, la evenimente 

contradictorii care ne sperie, ne derutează  
pentru că nu le înţelegem, pentru că nu ştim 
cu ce să le comparăm.

Iată un eveniment
Unele dintre clădirile în care a funcţio-

nat Electroputere s-au transformat şi au de-
venit un Centru Comercial. Pentru cei care 
au „ars“ în şi pentru „Cetatea electrotehni-
cii“ din Craiova, această transformare este 
ca o negare fi lozofi că a unor ţeluri de viaţă. 
Totuşi, în acelaşi spaţiu al uzinei Electropu-
tere, funcţionează bine o fabrică de genera-
toare electrice: Cummins. Echipamente mo-

derne, tehnologii noi. Mentalităţi schimbate. 
Lucrează acolo ingineri români, muncitori 
români. Mult mai puţini decât lucrau în mă-
reaţa Electroputere.

Alt eveniment
În urmă cu 15 – 16 ani mergeam cu stu-

denţii la Podari să vizităm Fabrica de zahăr. 
A fost sufi cient ca într-un singur an să nu 
fi e plătiţi cultivatorii de sfeclă de zahăr şi… 
mândreţea de fabrică a intrat într-un proces 
lent de agonie. Clădirea mai există şi acum, 
dar goală. Terenurile agricole pe care se cul-
tiva atunci sfeclă mai sunt şi acum dar, unele 
dintre ele, pârloagă.

Într-una dintre clădirile de la fos-
ta Fabrică de zahăr s-a inaugurat, la 
11.11.11, un Institut de cercetări pentru 
studii legate de bor şi utilizarea lui. „Lup-
tătorul“ este profesorul Scorei Romulus, 
de la Universitatea din Craiova. Am lucrat 
împreună într-un proiect legat de îmbo-
găţirea ciupercilor Pleurotus cu bor. Am 
avut cu domnia sa multe discuţii legate 
de brevetarea soluţiilor privind utilizarea 
borului. Brevetare în România, în Europa, 
în Statele Unite ale Americii. A luptat şi 
a reuşit!

Clădirea cea nouă este lipită de altă 
clădire veche, dar foarte solidă. Îi lipsesc 
ferestrele şi o nouă tencuială. Îi lipseşte 
şi… o nouă destinaţie.

Un nou institut de cercetări 
la Brașov

La începutul lunii martie 2012, chiar 
de 1 martie, am participat la inaugurarea 
unui alt Institut de cercetări care funcţionea-
ză pe lângă Universitatea Transilvania din 

Braşov. Un eveniment important. Fi-
ecare percepe importanţa evenimentu-
lui în felul său. În opinia mea, eveni-
mentul a fost important pentru că:

– Încet-încet, se construieşte o 
nouă reţea de institute de cercetare;

– A demonstrat importanţa con-
jugării eforturilor instituţiilor (Pri-
mărie, Consiliul Judeţean, Camera 
de Comerţ, Universitate) pentru atingerea 
unui obiectiv important;

– A demonstrat ce înseamnă omul po-
trivit la locul potrivit.

Evenimentul a demonstrat că, în dez-
voltarea unei universităţi, fi ecare trebuie să 
facă ceva, iar rezultatul să fi e ataşat, adău-
gat, lipit la ceea ce au făcut ceilalţi colegi. În 
plus, cei de azi să recunoască şi să foloseas-
că ceea ce au făcut cei de ieri. Şi iată de ce.

I-am reîntâlnit în acea zi de „mărţişor“ 
pe mulţi dintre profesorii  braşoveni  care, 
de-a lungul anilor, au luptat pentru o idee 
profesională: Elena Helerea, Corneliu Mari-
nescu, Gheorghe Toacşe, Gheorghe Scutaru, 
Francisc Sisak, Wilibad Szabo. L-am reîn-
tâlnit pe directorul Centrului de Tehnologii, 
Inventică şi Bussines, Ioan Ţoţu.

Şi nu erau singuri. Erau alături de „pro-
dusele“ lor: tineri cercetători şi echipamen-
tele concepute în timp.

Pentru mine, personal, evenimentul a 
avut şi o semnifi caţie aparte, legată de doi oa-
meni speciali: profesorul Ion Vişa, actualul di-
rector al Institutului, şi profesoara Anca Duţă.

Universitatea din Craiova 
răspunde: „Prezent!“
Aproape în aceeaşi perioadă cu inau-

gurarea Institutului de la Braşov, s-a pus 

piatra de temelie pentru un nou institut 
la Universitatea din Craiova. Pe pagina  
http://www.incesa.ro se afi rmă: „Scopul 
proiectului INCESA este de a crea o infra-
structură de cercetare modernă, care pune 
la dispoziţia cercetătorilor din regiunea Ol-
tenia, dar mai ales celor din Universitatea 
din Craiova, laboratoare dotate cu echipa-
mente performante, avansate la nivel mon-
dial, metode de mare actualitate în spaţiul 
european al cercetării, elemente care vor 
coagula masa critică de resurse, făcând, 
astfel, posibilă dezvoltarea şi afi rmarea 
cercetării româneşti în spaţiul concurenţial 
european“.

Să fi m actori activi!
În opinia mea, evenimentele pe care 

le-am evocat mai sus sunt simptomatice 
pentru cercetarea din România. 

În plus, este important să nu fi m doar 
spectatori răutăcioşi la acest proces de trans-
formare. Este important sa fi m actori activi 
în piesa socială numită „Cerc etarea româ-
nească“.

Prof. dr. ing. Gheorghe Manolea
Universitatea din Craiova

Director al Centrului de Inovare 
şi Transfer Tehnologic CITT

(Urmare din pag. 1)
concret ales este reprezentat chiar de Cen-
trul respectiv, creat în 1992, şi care a reu-
şit mai multe transferuri de succes cu res-
pectarea deplină a drepturilor de proprie-
tate intelectuală asupra celor transferate.

Mai mult, procesul de transfer tehnologic 
a impus apariţia unei noi profesiuni, descrisă 
în lucrarea Noua ocupaţie în COR – Broker 
de tehnologii, elaborată de dr. ing. Gabriel 
Vlăduţ, preşedintele Asociaţiei Române pen-
tru Transfer Tehnologic şi Inovare (ARoTT) şi 
dr. ing. Traian Chişu, director al Nova Consult 
SRL (lucrare prezentată la simpozion tot de 
prof. dr. ing. Gheorghe Manolea). Comunica-
rea descrie în detaliu competenţele brokerului 
de tehnologii şi procesul de elaborare a Stan-
dardului respectiv (COR 241625).

Expunerea Protecţia infrastructurii cri-
tice – cercetare, educaţie şi formare profesio-
nală – care se referă, în principal, la soluţiile 
de protecţie aplicate la centralele nucleare, în 
special după cele două cunoscute catastrofe, 
Cernobâl şi Fukushima – a fost elaborată de 
prof. dr. ing. Ion N. 
Chiuţă, prof. dr. ing. 
Adrian Badea (ambii, 
membri titulari ai Aca-
demiei Oamenilor de 
Ştiinţă din România – 
AOSR), ing. Ana Ma-
ria Ştefănoiu de la Bi-
blioteca AOSR şi drd. 
ing. Adrian Vâlciu, de 
la C. N. Transelectrica 
şi a fost prezentată de 
unul dintre studenţii 
care au participat la 
realizarea ei.

Un exemplu practic de rezultat al tran-
sferului tehnologic şi aplicării practice a 
unei noi tehnologii l-a reprezentat expunerea 
Prehensor antropomorf modular reconfi gu-
rabil cu trei sau patru degete. Proiectare 
şi prototip, susţinută de prof. univ. dr. ing. 
EurIng Ionel Stareţu, de la Universitatea 
Transilvania din Braşov. Autorul nu numai 
că a prezentat bazele teoretice, avantajele re-
alizării şi comparaţiile tehnice şi economice 
ale prototipului cu alte realizări similare, dar 
a şi adus în sală şi a arătat auditoriului „mâna 
artifi cială“ realizată de domnia sa.

Din domeniul aeronauticii, lucrarea 
Aspecte privind progresul tehnic în realiza-
rea de aeronave – elaborată de ing. Tudor 
Tomescu (EADS Germania), ing. Traian 
Tomescu (SC Construcţii Aeronautice SA 
Braşov), dr. ing. Dorin Roşu (SC Compozite 
SRL Braşov), dr. ing. Dragoş Popa (Aero-
portul Otopeni Sud) – a realizat o trecere în 
revistă a principalelor progrese tehnologice 
aplicate în acest domeniu în continuă dez-
voltare (utilizarea de materiale compozite, 

m o t o a r e 
e l e c t r i c e 
cu baterii 
sau cu ali-
m e n t a r e 
fotovoltai-
că, rotoare 
basculan-
te, rotoare 
î n t u b a t e 
etc.).

D i n 
partea be-
nefi ciarilor 
transferu-

rilor tehnologice au vorbit ing. Marius Lun-
gu, ing. Mircea Irimia şi ing. Dan Marian 
Andrei în comunicarea Tehnologii moderne 
aplicate la SC Cummins Generator Techno-
logies Craiova. Compania produce, livrează 
şi exportă generatoare AvK cu game de pu-
tere cuprinse între 150 kVA şi 30 MVA, co-
respunzătoare unor 
tensiuni de până la 
15 kV şi frecvenţe 
de 50 şi 60 Hz.

D o m e n i u l 
software se evidenţi-
ază ca un suport ex-
tins al dezvoltării şi 
desfăşurării tuturor 
activităţilor specifi ce 
societăţii moderne, 
precum şi ca un ele-
ment integrat în rea-
lizarea de sisteme şi 
produse complexe, 
cum ar fi : roboţi, ve-
hicule terestre şi aeriene autonome, navete 
spaţiale, sisteme de transport etc. Despre 
cele mai recente progrese în acest domeniu 
a vorbit prof. univ. dr. ing. Ioana Armaş, de 
la Universitatea Hyperion din Bucureşti, în 
prezentarea Niveluri de realitate şi lumi vir-
tuale în proiectarea sistemelor software.

De la Universitatea Tehnică Gheor-
ghe Asachi din Iaşi – Facultatea de Textile, 
Pielărie şi Management Industrial, conf. dr. 
ing. Dorin Dan şi conf. dr. ing. Mirela Blaga 
au prezentat comunicarea Proiectul eLiTA 
(e-Learning in Textiles and Apparel): mo-
dule educaţionale online pentru tehnologii 
textile. Proiectul, fi nanţat prin agenţia Leo-
nardo da Vinci a UE, are o dublă funcţiona-

litate – mediu de învăţare şi sursă de infor-
mare –, este interactiv şi simplu de utilizat 
şi permite utilizatorilor o autoevaluare şi o 
analiză a nivelului cunoştinţelor acumulate.

Tot în domeniul textilelor, Institutul 
Naţional de Cercetare-Dezvoltare pentru 
Textile şi Pielărie, prin ing. Florina Pri-

cop, dr. ing. Alina Popescu şi 
Răzvan Scarlat, prin lucrarea 
Impactul tehnologiilor de fi ni-
sare textilă ecologică asupra 
calităţii apelor reziduale, a 
expus preocupările institutului 
în problematica protecţiei me-
diului, care a devenit o com-
ponentă esenţială a strategiei 
dezvoltării industriei textile în 
ţara noastră.

În fi ne, din domeniul in-
dustriei metalurgice, prof. dr. 
ing. Elisabeta Vasilescu împre-
ună cu conf. dr. ing. Ana Doni-
ga de la Universitatea Dunărea 

de Jos din Galaţi au expus lucrarea Cerce-
tări privind caracterizarea oţelurilor sili-
cioase cu grăunţi orientaţi utilizate în elec-
trotehnică. Aceste aliaje feromagnetice sunt 
caracterizate prin valori ridicate ale induc-
ţiei şi permeabilităţii magnetice, forţă coer-
citivă redusă, pierderi reduse prin histerezis 
şi curenţi turbionari. Cercetările au permis 
stabilirea condiţiilor de temperatură şi aliere 
optime pentru realizarea acestor oţeluri.

Lucrările prezentate au avut un ridicat 
nivel ştiinţifi c şi au fost primite cu interes de 
cei prezenţi. Ele vor fi  publicate în Buletinul 
AGIR (acreditat de CNCSIS, cotat B+).

Dr. ing. Amuliu Proca

AGIR aşteaptă cu interes participarea 
dumneavoastră la simpozionul 
Educaţia – Componentă 

esenţială a politicii de mediu, 
care va avea loc în data de 5 iunie a.c. , 
cu ocazia Zilei Internationale a Mediului.  

Informaţii în site-ul http://www.agir.ro.

Foto: Ion Marin

Foto: Ion Marin
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Istoria concepției și fabricației echipamentelor hidroenergetice la Reșița 

O cauză comună a inginerilor și 
economiștilor: reindustrializarea României

Realizarea hidroagregatelor de fabri-
caţie românească este, incontestabil, o isto-
rie de succes, o istorie a profesionalismului 
ingineresc autentic. Remarca se impune în-
trucât, vreme îndelungată, valorifi carea ener-
giei hidro nu a fost posibilă fără folosirea 
echipamentelor specifi ce aduse din import. 
Şi în acest caz, se impune a consemna că 
punctul de plecare pentru schimbarea aces-
tei situaţii l-a constituit capitalul uman, for-
mat la cele mai înalte exigenţe ale ştiinţei şi 
tehnicii. În ceea ce priveşte tema noastră, se 
cere menţionat anul 1920, când s-a înfi inţat 
Politehnica din Timişoara. Provincie a unui 
imperiu central-european, Austro-Ungaria, 
Banatul a fost teritoriul în care s-au aplicat 
unele dezvoltări tehnice moderne la vremea 
aceea. Politehnica timişoreană a benefi ciat, de 
la început, de profesori de excepţie, mulţi din-
tre ei care şi-au început cariera universitară în 
străinătate. Ei s-au întors, însă, pe meleagu-
rile natale, devenite România Mare, pentru 
a se pune în slujba conaţionalilor. Utilizarea 
energiei apei nu putea scăpa atenţiei lor, aici 
existând numeroase instalaţii ţărăneşti sau in-
dustriale. Mai mult, Timişoara avea o centrală 
hidroelectrică importantă încă din 1910.  

Evocând toate acestea, ne dăm seama 
mai bine de ce apariţia unei cărţi despre 

concepţia şi fabricaţia echipamentelor hi-
droenergetice la Reşiţa constituie un eveni-
ment deosebit pentru cei dornici să cunoască 
istoria performanţelor inginereşti ale 
românilor. Este vorba despre istoria Institu-
tului de Cercetare şi Proiectare Echipamente 
Hidroenerget ice 
Reşiţa (ICPEHR), 
devenit apoi Cen-
trul de Cercetare 
Ştiinţifi că şi Ingine-
rie Tehnologică 
(CCSITEHR), care 
s-a înfi inţat în 1966 
şi a funcţionat ca 
atare până în 1991, 
când a fost integrat 
în UCMR şi supus 
tranziţiei spre nouă 
economie, cea de 
piaţă.

Activitatea acestui institut s-a materi-
alizat în conceperea şi execuţia, la UCMR 
– Uzina Constructoare de Maşini Reşiţa 
– a peste 300 hidroagregate complete, 
destinate hidrocentralelor de pe toate râurile 
ţării şi care produc în prezent peste 30% din 
energia electrică a României, cea mai ieftină 
posibilă, permiţând şi exportul unor aseme-

nea agregate compexe. 
Un colectiv format din 20 de foşti 

lucrători ai acestui institut, coordonaţi de 
dr. ing. Iacob VOIA, a scris istoria celor 25 
de ani de activitate a acestuia. Intitulată O 
cometă în industria reşiţeană – Institutul 

de Cercetare şi Proiectare pen-
tru Echipamente Hidroenergeti-
ce 1966 – 1991, tipărită de Edi-
tura Politehnica Timişoara, cartea 
sintetizează evoluţia proiectării şi 
cercetării în domeniul turbinelor 
şi generatoarelor hidro împreună 
cu toate aspectele care fac ca o 
organizaţie să poată exista şi să con-
tribuie la viaţa societăţii. Alături de 
personalităţile care au activat aici 
sunt prezentate amintirile celor ce 
au lucrat în domeniu, desfăşurând 
o gamă largă de activităţi, începând 
cu cele ştiinţifi ce şi culturale şi ter-

minând cu cele sportive. În esenţă, această 
implicare în viaţa Cetăţii este înfăţişată 
într-o lucrare cu 512 pagini, structurate în 
13 capitole, cel mai extins fi ind consacrat 
problemelor tehnice şi umane cu care s-au 
confruntat 19 specialişti dintre cei ce şi-au 
înscris numele în procesul fabricării hidro-
agregatelor româneşti. 

Cartea se încheie cu gânduri ale cola-
boratorilor, începând cu acad. Ioan Anton şi 
continuând cu alte personalităţi inginereşti 
din domeniul exploatării hidrocentralelor 
şi, la fi nal, ale unor ziarişti care, de-a lungul 
timpului, au refl ectat munca plină de pasi-
une a acestor oameni. 

Bogat ilustrată, cartea – departe de a fi  
o simplă prezentare de realizări – prezintă ac-
cesibil detalii tehnice situate în spaţiu şi timp, 
inclusiv modul în care a fost contracarat stre-
sul provocat mai ales de presiunea politică şi 
socială specifi că vremurilor. Astfel, devine şi o 
mărturie despre tăria de caracter şi forţa creativă 
în stare să înfrângă numeroase greutăţi. Este o 
carte care merită să fi e citită pentru că este, aşa 
cum o spune subtitlul, o istorie trăită. 

Nu putem să nu remarcăm harul publi-
cistic al coordonatorului monografi ei, dr. 
ing. Iacob I. VOIA, care a reuşit să imprime 
contribuţiei colaboratorilor caracteristicile 
unui autentic document despre o activitate 
de aproape o viaţă a unor oameni minunaţi, 
de elită. REŞIŢA şi reşiţenii pot fi  mândri de 
realizările în domeniul HIDROAGREGA-
TELOR româneşti de faimă mondială.

Prof. univ. dr. ing. EurIng 
Tiberiu Dimitrie Babeu 

Stimaţi colegi, membri şi nemembri ai AGIR şi ai ASTR, 
ingineri, profesori, manageri şi alţi simpatizanţi ai celor 

două entităţi, prieteni, 
Vă rugăm ca, în conformitate cu prevederile art. 57, alin. 4 

din Legea nr. 571/2003 privind Codul Fiscal, să optaţi, odată cu 
depunerea declaraţiei pe venitul global, ca 2% din impozitul pe 
venitul aferent anului 2011 să fi e direcţionat către Asociaţia Generală 
a Inginerilor din România (organizaţie neguvernamentală), cod 
fi scal R3162244, cont IBAN RO22RZBR0000060004711869, 
deschis la Raiffeisen Bank SA, Agenţia Piaţa Amzei.

Vă mulţumim.
Mihai Mihăiţă

La Timişoara s-a lansat Blogul Pom-
pierii Timişoara, http://pompieriitm.
wordpress.com/. Potrivit lt. col. ing. Mirel 
Opriş, preşedintele Societăţii de Protecţie la 
Foc din Sucursala Timiş a AGIR, platforma 
online a pompierilor timişoreni pune la dis-

poziţia celor 
care o accesea-
ză informaţii 
referitoare la 
activitatea în 
situaţii de ur-
genţă, precum 
şi la rolul aso-

ciaţiilor profesionale şi al voluntariatului. Pe 
blog se găsesc, între altele, o serie de infor-
maţii vizând modul de prevenire şi acţiune 
în situaţii de urgenţă, o galerie foto, fi lme de 
profi l, materiale specifi ce activităţii de pre-
gătire în domeniul situaţiilor de urgenţă, ştiri 
din presa locală şi naţională, legături utile şi 
multe informaţii de ultimă oră. Autorii blo-
gului spun că acest concept de pagină web 
este o premieră în România şi că vine în 
sprijinul tuturor persoanelor care doresc să 
fi e informate cu privire la pericolele de zi cu 
zi, fi e că este vorba despre incendii, inunda-
ţii, cutremure sau alte dezastre.

(Urmare din pag. 5)
Directorul general al Societăţii Române 

de Metalurgie, Petre Ianc, împărtăşindu-şi, la 
rândul lui, din bogata experienţă managerială 
în industrie, a apreciat că industria prelucră-
toare, aproape în întregime privatizată, nu tre-
buie să aştepte din partea statului decât să asi-
gure o infrastructură adecvată. De asemenea, 
statul are o mare răspundere în pregătirea, în 
instituţiile lui de învăţământ, a forţei de muncă 
necesare pentru un larg orizont de timp, la un 
nivel de califi care cât mai înalt. Aceştia sunt şi 
factori importanţi de atracţie pentru investito-
rii străini. Tot în legătură cu abordările strate-
gice, vorbitorul a considerat că este puţin pro-
babil ca industria prelucrătoare românească să 
aibă un caracter integrator, adică să realizeze 
produse fi nite de la început până la sfârşit. Din 
acest motiv s-a declarat de acord că se cere 
dezvoltată prioritar producţia de componente. 
Aici se afl ă încă un domeniu în care politicile 
industriale ale statului se pot dovedi benefi ce, 

inclusiv în ceea ce priveşte fructifi carea posi-
bilităţilor de a se asigura un cost competitiv al 
forţei de muncă. Revenind la tema infrastruc-
turii, vorbitorul a pus accentul pe necesitatea 
înlăturării numeroaselor stări de lucruri ne-
gative din energetică, astfel încât acţiunile de 
modernizare să nu greveze prea mult asupra 
costurilor din industria prelucrătoare. În vede-
rea atingerii unui asemenea scop, se cer eli-
minate verigile intermediare, cei care, practic, 
nu produc nimic, dar obţin profi turi considera-
bile. Un scenariu favorabil constă în fructifi -
carea posibilităţilor noastre, inclusiv naturale, 
pentru a deveni un mare producător de energie 
electrică la scară europeană. 

La rândul său, prof. univ. dr. Petre Pavel 
Szel, preşedintele SC Muntenia Invest SA, s-a 
referit la sursele posibile ale procesului de rein-

dustrializare, apreciind că resursele alocate pen-
tru investiţii trebuie mult mai bine utilizate în 
funcţie de priorităţi şi în condiţii de transparenţă 
totală. A fost de acord cu ceilalţi participanţi în 
legătură cu înscrierea infrastructurii în fruntea 
priorităţilor, bineînţeles, odată cu îmbunătăţirea 
radicală a gestionării fondurilor publice. 

În încheierea dezbaterilor, preşedin-
tele Comisiei pentru Industrii şi Servicii a 
Camerei Deputaţilor, dr. ing. Iulian Iancu, a 
relevat că intervenţiile participanţilor permit 
să se identifi ce principalele căi şi mijloa-
ce de reindustrializare a ţării, ceea ce poate 
conferi şi procesului legislativ un rol esenţi-
al în stimularea efectivă a tuturor resurselor 
naţionale, naturale, materiale şi umane într-o 
direcţie consensuală. Cea mai mare parte 
a expunerii sale a fost consacrată celor 12 
acte normative care urmau să fi e adoptate 
în conformitate cu exigenţele Comisiei Eu-
ropene. Ca şi în alte domenii, restanţele în 
materie de legislaţie constituie o piedică şi 

în efortul prospectiv pe care îl presupune 
Proiectul Naţional, la elaborarea căruia s-au 
angajat AGER, AGIR şi ASTR. Acest efort 
se cere, însă, corelat cu orientările strategice 
la nivelul UE, ţinându-se seama de calitatea 
României de stat membru. Evident, în aces-
te orientări trebuie să-şi găsească locul cu-
venit priorităţile ţării noastre. Pentru ca un 
asemenea deziderat să se împlinească este, 
evident, nevoie de forţă de convingere, ba-
zată pe argumente puternice, aşa cum au fost 
formulate şi în cursul dezbaterii. 

*
*     *

Schimbul de opinii a continuat – în alte 
două reuniuni –, tot pe tema reindustrializă-
rii României, fi ind aprofundate aspectele le-
gate de identifi carea domeniilor în care ţara 
noastră are cele mai mari avantaje compa-
rative şi competitive, obiectiv subordonat şi 
cerinţei de a se consolida capitalul autohton. 
Vom reveni cu cuvenitele relatări. (T.B.) 

Cheia succesului:
alocarea rațională
a resurselor

Pompierii timișoreni și-au lansat o pagină web
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DeşertăciuniDeşertăciuni

         E bine să avem idei şi bani 

      Şi-am vrea să-avem, precum ne este fi rea,

            Dar dacă banii n-aduc fericirea,

         Ideile ne-aduc, în schimb, duşmani.

               
                      

Corneliu Iovuţă 
Corneliu Iovuţă                                                                     

(Din (Din EpigramaEpigrama, nr. 23/2003), nr. 23/2003)     

Gara de Nord va fi  legată de Gara 
Obor şi Gara de Sud printr-un tunel, lu-
crare care va fi  realizată în baza unui me-
morandum de colaborare încheiat între 
ministerele Transporturilor din România 
şi Belgia, cu privire la cooperarea în do-
meniul lucrărilor de infrastructură pentru 
modernizarea, reabilitarea şi extinderea 
infrastructurii de transport în zona Bu-
cureşti. Potrivit reprezentanţilor Execu-
tivului, „se asigură, astfel, cadrul juridic 
între ministerele transporturilor din cele 
două state pentru cooperarea în regim de 
parteneriat public-public direct şi prin 
intermediul companiilor sub autoritate, 
din domeniul infrastructurii din zona 
Bucureşti. Lucrările vor include comple-
xul Gara de Nord, cea mai importantă 
staţie de cale ferată din cadrul sectoare-
lor româneşti ale coridoarelor pan-euro-
pene de transport feroviar IV şi IX. Zona 

Bucureşti va include toate echipamente-
le, facilităţile şi elementele de infrastruc-
tură care corespund unei staţii de cale 
ferată moderne, cu scopul de a simplifi ca 
şi fl uidiza trafi cul feroviar de la 
Chitila la Gara Bucureşti Pro-
gresul, legătura prin tunel spre 
Gara Obor şi legătura prin tunel 
spre Gara de Sud, cu scopul de 
a transforma Gara de Nord din-
tr-o staţie capăt de linie într-o 
conexiune directă“.

Ministerele de profi l din 
România şi Belgia vor contribui 
în mod direct cu suport execu-
tiv, tehnic şi administrativ la 
implementarea acestui proiect, 
sprijinindu-se reciproc şi asi-
gurând schimbul de informaţii necesar. 
Prin eforturi comune, ministerele vor 
sprijini societăţile afl ate în subordinea 

lor în accesarea de fonduri, cu scopul 
de a implementa memorandumul de în-
ţelegere, prin realizarea unei cereri de 
fonduri de la instituţiile fi nanciare inter-

naţionale şi prin crearea de valoare adă-
ugată din terenurile care aparţin staţiilor 
de cale ferată.

Gara de Nord va fi  legată de Gara Obor 
și de Gara de Sud printr-un tunel

CALEIDOSCOP  CALEIDOSCOP

● Cablu de curent pe fundul Atlan-
ticului. Ministrul britanic al energiei doreşte co-
nectarea sistemului de electricitate al Regatului, 
printr-un cablu lung de peste 1000 km, la fi rmele 
producătoare de energie din surse geotermale din 
Islanda. Ofi cialii celor două ţări vor discuta deta-
lii despre proiect în luna mai a.c. Cablul care ar 
conecta cele două ţări va avea circa 1000 – 1500 
km şi va fi  aşezat, dacă înţelegerea se va semna, pe 
fundul Atlanticului. Cablul poate fi  instalat relativ 
rapid (se pot instala 30 km de cablu într-o zi), dar 
preţul este destul de mare, pentru fi ecare kilometru 
fi ind necesare 800 de tone de cupru. 

● Cea mai rapidă mașină din lume 
este fabricată manual. Cea mai rapidă ma-
şină din lume care poate circula pe şosele – Bugatti 
Veyron – este asamblată într-o fabrică Volkswagen 
din Franţa, una dintre cele mai mari uzine din lume, 
informează realitatea.net. Fiecare componentă 
este produsă manual în diverse fabrici din Franţa, 
Germania sau Italia. De pildă, este nevoie de cinci 

s ă p t ăm â n i 
pentru a face 
şu r u b u r i l e 
pentru o sin-
gură maşină. 
Bugatti Vey-
ron ajunge la 
100 km/h în 
numai două 
secunde şi 
jumătate, iar 

viteza maximă depăşeşte 400 km/h. Fiecare Vey-
ron este dotat cu 10 radiatoare, în timp ce un set de 
cauciucuri, create special pentru acest bolid, costă 
17 000 de euro. Preţul maşinii depăşeşte un milion 
de euro.

● Acti 9, o nouă soluție pentru 
efi ciență energetică. Schneider Electric a 
lansat în România Acti 9, cel mai sigur, simplu şi 
efi cient sistem modular pentru distribuţia electrică 
fi nală pentru aplicaţiile din clădirile terţiare şi in-
dustriale. Acti 9 combină funcţia de control de bază 
cu protecţia optimă, devenind o componentă esen-
ţială a soluţiilor de efi cienţă energetică. Opţiunea 
VisiSafe asigură o izolare îmbunătăţită pentru ga-
mele de întrerupătoare automate modulare iC60 şi 
întrerupăoare diferenţiale ilD. Aceasta garantează 
că circuitul din aval este mereu sigur, indiferent de 
condiţiile de supratensiune din reţea, de uzura sau 
de experienţa operatorului. România este prima 
ţară din Europa de Est în care Schneider Electric a 
lansat acest produs.

● Bec care poate fi  folosit 20 de 
ani. În Statele Unite a fost lansat, cu prilejul Zi-
lei Pământului, marcată la 22 aprilie, un bec care 
nu trebuie schimbat 20 de ani. Becul costă 60 de 
dolari (circa 210 lei), însă compania producătoa-
re a acordat discounturi astfel că doritorii ar putea 
achiziţiona becul în unele regiuni din SUA şi cu 25 
de dolari. „Consumatorii nu mai sunt interesaţi de 
produse care ţin şase luni. Ei caută produse mult 
mai efi ciente, pe care să le poată folosi ani de zile“, 
a declarat un ofi cial al companiei. Producătorii 
estimează că becul le va aduce consumatorilor, în 
cele două decenii, economii de energie electrică în 
valoare de circa 165 de dolari.

O echipă formată din cinci elevi 
de la Colegiul Naţional de Informatică 
Tudor Vianu din Bucureşti a câş-
tigat marele premiu la ediţia din 
acest an a concursului de staţii 
spaţiale Space Settlement Design 
Contest, organizat de NASA. Tine-
rii au conceput, îndrumaţi de profe-
soara lor de fi zică, un proiect amplu 
al unei staţii spaţiale orbitale, pe 
care au numit-o Aurora. Ioana Stoi-
ca, profesor de fi zică şi coordonator 
de proiect, descrie tema proiectului 
elaborat de echipa din România: 
„Trebuia imaginată şi descrisă o colonie 
spaţială, un aşezământ, un posibil alt lea-

găn pentru omenire. Şi copiii trebuiau să 
aducă staţia în forma fi nală. Proiectul are 

şi o parte de fi zică destul de complicată, 
pentru că era necesar ca elevii să argu-

menteze unde anume îşi plasează colonia 
respectivă, să studieze practic zona de 
echilibru pentru cel de-al treilea corp – în 
speţă, staţia spaţială – plasat între două 
corpuri cereşti, în cazul nostru între Pă-
mânt şi Lună. Apoi, s-a calculat un câmp 
magnetic creat artifi cial, similar cu al Pă-
mântului, generarea gravitaţiei artifi cia-
le, a protecţiei împotriva radiaţiilor, apoi 
s-a trecut la construcţia virtuală a staţiei, 
mergându-se până la amănunte legate de 
mobilier, viaţa de zi cu zi, inclusiv siste-
mul de învăţământ şi de sănătate în inte-
riorul coloniei“. Cei cinci elevi vor pleca 
luna viitoare la Washington pentru a par-
ticipa la festivitatea de premiere.

Elevi români premiați de NASA

Auto.ro a lan-
sat, în premieră 
pentru ţara noas-
tră, aplicaţia pen-
tru iPhone specia-
lizată pe serviciile 
din domeniul auto, 
necesară orică-
rui şofer. Aceasta 
este prima aplica-
ţie din România 
care oferă şoferi-
lor localizarea pe 
hartă a celor mai 
apropiate servicii 
auto de locul în 

care se afl ă la un moment 
dat. Deţine o bază de date 
de 12 000 de adrese, este 
gratuită şi facilitează ac-
cesul şoferilor la o gamă 
vastă de servicii de care ar 
putea avea nevoie oriunde 
în ţară. Aplicaţia facili-
tează accesul la principa-
lele servicii din domeniul 
auto: benzinării, vulca-
nizări, spălătorii, ser-
vice-uri, asistenţă rutieră, 
parcări şi alte puncte de 
interes importante. Este 
uşor de utilizat, calculea-

ză rapid ruta şi distanţa către cel mai 
apropiat furnizor de servicii auto, oferă 
date de contact şi promoţii, toate aces-
tea cu un consum redus de date pentru 
conectarea la Internet. Utilizatorii au 
posibilitatea de a sugera noi puncte de 
interes şi pot apela direct din aplicaţie 
fi rma care oferă serviciul auto de care 
au nevoie. Aceeaşi aplicaţie poate oferi 
o imagine la zi a pieţei de autovehicu-
le noi şi second hand, cu toate detaliile 
pe care le presupune o tranzacţie (in-
clusiv fotografi ile maşinilor). Aplicaţia 
poate fi  descărcată gratuit de la adresa: 
http://itunes.apple.com/gb/app/auto.
ro/id430804021?mt=8. 

Aplicație pentru iPhone specializată 
pe serviciile din domeniul auto
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